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Tisztelt Elnök Úr! 

Az Alaptörvény 7. cikk (1)-(2) bekezdése, valamint az Országgyűlésről szóló 2012. évi XXXVI. 
törvény 42. § (8) bekezdése alapján írásbeli választ igénylő kérdést kívánok benyújtani 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címzettje: Dr. Varga Judit, igazságügyi miniszter 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címe: "Mikor kapjuk vissza az Egyenlő Bánásmód 
Hatóságot?" 

Tisztelt Miniszter Asszony!

 

2021  januárjától  megszűnt  a  diszkrimináció  elleni  küzdelem  egyik  leghatékonyabb  szerve,  az
Egyenlő Bánásmód Hatóság. Feladatait az alapvető jogok biztosa vette át.

 

A  diszkriminációtilalom  régóta  szerves  része  a  magyar  jogi  gondolkodásnak  és  a  jogi
intézményrendszernek.  Az  Alkotmány  diszkriminációtilalmi  követelménye  is  arra  kötelezte  a
törvényhozót,  hogy  az  embereknek  az  Alkotmányban  tiltott  hátrányos  megkülönböztetését
törvényben  szabályozza  és  szigorúan  büntesse.  A  jogalkotónak  az  alkotmányellenes
diszkriminációhoz  tehát  minden  esetben  jogkövetkezményeket  kell  fűznie  –  törvényben.  A
„büntetést”  –  figyelemmel  a  tiltott  diszkrimináció  lehetséges  eseteinek,  következményeinek,  az
elszenvedhető  sérelmeknek  sokféleségére  –  a  törvényhozó  a  már  meglévő,  illetve  fejleszthető,
sokszínű szankciórendszerből választhatja ki. [41/2007. (VI. 20.) AB határozat].

 

Ezen a területen az Egyenlő Bánásmód Hatóság (EBH) létrehozása uniós jogon alapult: felállítására
a  faji  és  etnikai  hovatartozástól  függetlenül  a  személyek  közötti  egyenlő  elbánás  elvének
megvalósításáról  szóló  2000.  június  29-i  2000/43/EK tanácsi  irányelv  teremtett  kötelezettséget,
2002-ben  pedig  a  nemi  diszkriminációra  is  kiterjesztették  az  antidiszkriminációs  testület
létrehozására irányuló kötelezettséget.



 
 

Az  Egyenlő  Bánásmód  Hatóság  korábbi  működése  során  folyamatosan  tájékoztatást  nyújtott  a
magyarországi diszkriminációs helyzetről, a hátrányos megkülönböztetések okáról, mikéntjéről, a
társadalmi egyenlőtlenségekhez kapcsolódó, vagyoni helyzethez, társadalmi származáshoz köthető
diszkriminációs észlelésekről és rendszeresen nyilvánosságra hozta határozatait.

 

A hatóság munkája során a hatósági eljárások lefolytatása mellett, kiemelt feladataként segítette elő
szerteágazó tudásmegosztó  és  tájékoztató munkájával  a  joghoz jutást  is.  A hatóság  ombudmani
hivatalba integrálásával  szinte  eltűnt  a  nyilvánosság és  a  jogkereső érintettek elől.  Tudomásom
szerint még főigazgatót sem neveztek ki a törvényben meghatározottak szerint.

 

A fentebb megfogalmazottak alapján kérdezem, hogy mikor kapjuk vissza az Egyenlő Bánásmód
Hatóságot, mint független, országos hatáskörű, autonóm államigazgatási szervet?

 

Tisztelettel várom válaszát!

 

Budapest, 2022. május 25.
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